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Ha két kiló kenyér csak 
1.90 dekagramm, akkor bi-
zony van okunk az ijedt-
ségre. Már pedig a népi 
ellenőrzési bizottság —, 
mint tegnapi első oldalas 
tudósításunkban közöltük 
— júniusi vizsgálata meg-
állapította, hogy a Szegedi 
Sütőipari Vállalat által 
készített két kilós kenye-
rek csaknem 20%-a a meg-
szabottnál 10 dekával 
könnyebbnek találtatott. 
Mi fáj jon jobban; a jog-
talan haszon vagy a vesz-
teség, ingyen kiadás, ami 
a vásárlókat, a családokat 
súj t ja? Nyilván az utóbbi 
okoz fejfájást minden jó-
érzésű embernek. 

Ezért azután érthető, 
hogy a népi ellenőrzési bi-
zottság ülésének vitáján 
több támogatót is talált az 
a-nézőpont, hogy meg kel-
lene változtatni azt a ren-
deletet, melynek értelmé-
ben a kenyér mérés nél-
kül, darabáruként is ki-
szolgáltatható, s jó lenne 
visszatérni a régi szokás-
ra, mely szerint minden 
cipót, veknit, s belőlük le-
vágott fél és negyed da-
rabot mérlegelni kellett. A 
felvágott kenyér súlyának 
ellenőrzése egyébként je-
lenleg is joga a vásárló-
nak. 

A bibi csak az, hogy 
Szeged egyébként is túl-
zsúfolt üzleteiben senki 
sem állna szívesen sorba 
kenyérért, azt várva, hogy 
mindenkinek dekára le-
mérjék azt a darabot, ami-
re szüksége van. Azt a 
rendeletet, amely a darab 
szerinti árusítást lehetővé 
tette, éppen az a cél su-
gallta. hogy meggyorsítsa, 
természetesen tegye egy-
szerűvé a kenyér kiszolgá-
lását. 

Mi hát a megoldás? 
Semmi esetre sem az, hogy 
visszalépjünk, s a modern, 
gyors, önkiszolgáló formá-
hoz igazodó módszert meg-
változtassuk. Hiszen pél-
dául azt sem képes ellen-
őrizni a vásárló, hogy a 
cukorgyárak által előrecso-
magolt mokka-cukor sú-
lya, minősége egyezik-e 
azzal, amit a dobozra rá-
nyomtattak. Az ipar, a ke-
reskedelem hitelét kell 
biztosítani, s ennek egyet-
len járható útja, hogy a 
belső ellenőrzéssel és az 
átadás-átvétel" precíz —, s 
törvényben is megszabott 
módszereivel — biztosít-
sák, hogy még véletlenség-
ből se forduljon elő té-
vedés. Hogy a vásárló pon-
tosan annyi és olyan árut, 
kenyeret, vagy bármi egye-
get kapjon, mint amit kap-
nia kell. Ez több mint 
anyagi, több mint erkölcsi 
kérdés: politika, mégpedig 
szocialista kereskedelmi 
politika. A megoldásnak 
tehát adottnak kell lennie, 
auiin még vitatkozni sem 
érdemes. 

Fehér Kálmán 

Szüret előtt 
Kiváló termés ígérkezik 

A meleg ősz kedvez az idei bornak 

A pusztamérgesi pince egy részlete 

Aki sanda gyanúval ízlel-
geti a pincegazdaságok bo-
rait, hogy talán nem is lát-
tak azok szőlőtőkét, valószí-
nűleg megvigasztalódik a hír 
hallatára: annyi szőlő ter-
mett az idén, hogy az álla-
mi pincegazdaság Csongrád-
Szolnok vidéki üzeme Csong-
rád megyéből 207 ezer má-
zsa szőlő, 2 ezer hektóliter 
must és 3 ezer hektoliter bor 
felvásárlására készülődik. 

Lantos János felvásáriári 
osztályvezetőtől érdeklőd-
tünk, készen állnak-e a 20 
ezer holdnyi szőlőterület ter-
mésének fogadására? 

— A megyében kilenc fő-
pince, nyolc felvásárlótelep 
és három brigádtelep vár ja 
szeptember 10-töl az ú j ter-
mést. Szeretnénk mégis, ha 
csak később kezdődne a szü-
ret. Az őszi nap emelheti a 
must cukorfokát, az esős idő 
viszont megindíthatja — fő-
leg a korai fa j ták — rotha-
dását. 

— Most fejezték be a me-
gyében a rendkívüli termés-
becslést. Örömmel állapítot-
tuk meg, hogy jó termés ígér-
kezik, 15—20 százalékkal 
több, mint tavaly. 

— Hirek keringenek, hogy 
nem tudja felvásárolni az 
összes megtermelt szőlőt a 
pincegazdaság. 

— Szabaddá vált a szőlő és 
a borforgalom. Mi is válla-
latszerű gazdálkodásra ren-
dezkedtünk be. Mostani ál-
láspontunk mégis az, hogy 
szabadfelvásárlás keretében 
szükségleten felül is vásá-
rolunk szőlőt, mustot és bort, 
felvevőképességünk maximá-
lis határáig. Keresett cikk a 
fehér bor, elsősorban erre 
szerződtünk a gazdaságok-
kal. 

A szőlőtermelő tsz-ek egy 
részében másfél évvel ez-
előtt ötéves szerződést kötöt-
tünk. Szerződéseink a termés 

meghatározott százalékára 
vonatkoznak, nem pedig sző-
lőfajtákra. Természetes, hogy 
kadarkára is számítunk a 
termés arányában. Lehetősé-
gük nyílik a termelőszövet-
kezeti tagoknak is, hogy ház-
táji területen termelt szőlői-
ket a termelőszövetkezet 
közvetítésével nálunk értéke-
sítsék. 

— Hova fér az a rengeteg 
bor? 

— Hagyományos tárolóhe-
lyeink valóban szűknek bi-
zonyulnak, néhány szükség-
tárolót feltétlenül igénybe 
kell vennünk az idén. E tá-
rolóhelyek kialakítása fo-
lyamatban van. 

Hangya János, a puszta-
mérgesi pince vezetője biza-
kodóan mondja: nagyon jó-
nak ígérkezik a szőlő, az ú j 
telepítésűek egyre többet te-
remnek. Ami a környékükön 
— Rúzsán, Öttömösön, Pusz-
tamérgesen, Balotaszállás és 
Zsana egy részén terem, — 
azt mind átveszik az idén is, 

ha a minőség megfelelő, ösz-
szesen 33 ezer mázsára szá-
mítanak. Ha a termelők be-
tart ják az ütemezési szerző-
dést, akkor bizonyára semmi 
fennakadás sem lesz az átvé-
telnél. 

A balástyal Móra Ferenc 
Tsz-ben 110 hold nagyüzemi 
telepítésű borszőlőről szüre-
telnek az idén. Értékesítési 
aggályaik nincsenek, ötéves 
szerződésük van a pincegaz-
dasággal. A mostani eső még 
nem ártott, neveli a szemet 
— mondja Balázs Endre, fő-
agronómus. 

— Van-e munkaerő gond-
juk? 

— Egyelőre nincs. Bekap-
csolódik saját tagságunk, de 
alkalmazunk idegen munka-
erőt is. Ügy véljük, az sem 
baj, ha jól keresnek a szüre-
telők. ' 

Mikor kezdik? 
— Ha lehet, nem sietünk 

vele. Szeretnénk kihúzni ok-
tóber elejéig. 

H. D. 

Megújul a Belváros 
* 

Ujabb átalakítások a város 
központjában 

Hazaérkezett Szlovákiából 
a magyar küldöttség 

Szombaton hazaérkezett Szlovákiából az a magyar 
párt- és kormányküldöttség, amely Gáspár Sándornak, az 
MSZMP Politikai Bizottsága tagjának, a SZOT főtitkárá-
nak vezetésével reszt vett a szlovák nemzeti felkelés 25. 
évfordulója alkalmából Besztercebányán rendezett ünnep-
ségeken. 

A Kárász utca épületeinek 
kicsino6Ítása után a környe-
ző utcák, valamint a Klau-
zál és a Széchenyi tér há-
zai is ú j köntöst kapnak. A 
Kárász utcai felújítások 
folytatásaként a Beruházási 
Bank épületének a homlok-
zatát is rendbehozták. Jelen-
leg a Kígyó utca 1. számú 
ház tatarozását végzi az In-
gatlankezelő Vállalat. 

A Kiss Dávid-ház — a 
Kígyó patika — illetve az 
IBUSZ háztömbje — reno-
válását 1970-ben kezdik 
meg. 

A bútorcsarnok tömbjében 
teljes födémcsere szükséges, 
amellyel egyidőben a laká-
sokba központi fűtést is be-
szerelnek. Az épület kiraka-
tait a Kárász utcai üzleteké-
hez hasonlóan az épület stí-
lusa szerint alakítják ki. 

Erre az átalakításra mint-
egy 15 millió forintot 
fordítanak. 

Az IBUSZ épületének csu-
pán a Virág cukrászdától a 
Kelemen utcán át, a Széche-
nyi téren az élelmiszerüzle-
tig terjedő részén szükséges 
a homlokzat felújítása, va-
lamint a divatszabóság kira-
katának az épület stílusának 
megfelelő kialakítása. A 
Klauzál téren levő ruházati 

nagykereskedelmi vállalat 
raktára épületének tatarozá-
sa a Royal-szálló elkészülé-
se után esedékes. 

Szintén jövőre újítják fel 
a Széchenyi téren a tejivó 
és az OTP épületét. 

Ezek a munkálatok a Kígyó 
patika épületének kivételé-
vel — amelyet 1971-ben fe-
jeznek be — a jövő évi sza-
badtéri kezdetéig elkészül-
nek. 

A Lenin körút korszerűsí-
tésével egyidőben 

az épületeket és a kiraka-
tokat is rendbehozzák. 

Az üzletek és a házak nagy-
ságához igazodó tető és 
homlokzati neonreklámokkal 
a jelenlegi városközpontot 
kiterjesztik és ezzel meg-
szüntetik a város „egy fő-
utcás" jellegét. A Kárász 
utcában levő néhány alkal-
mas neonreklámot. illetve 
feliratot a Camea-reklám 
mintájára villogóvá alakíta-
nak, s a lehetőség szernt 
újabbakat fényváltós kivi-
telben szerelnek fel. Az épü-
letek felújításával azok 
architektúráját hangsúlyoz-
zák, s az egyre több neon-
reklám felszerelésével az es-
ti városképet színesebbé te-
szik. 

A. S. 

Megszoktuk már, hogy kimondottan nyári gyümölcs az 
őszibarack, de az ősz közeledtével is szállítják a MÉK 
szatymazi és szegcdi tranzittelepére. 1100 vagonnal került 
eddig tájunk ízletes gyümölcséből a fogyasztókhoz, ebből 
440 vagon külföldön talált gazdára. Szezon végéig még 
100 vagonra számítanak az átvevők. Ezt már elsősorban 

belföldi fogyasztásra szánják. 

Soha többé fasizmust! 
A náci háborús bűnösök üldözése tárgyában Moszkvá-

ban ez év március 25—29-én megtartott nemzetközi konfe-
rencia résztvevői felhívtak minden nemzetet, hogy szep-
tember 1-én a második világháború kitörésének napját 
nemzetközi antifasiszta nappá nyilvánítsák. A magyar for-
radalmi munkás-paraszt kormány e felhívásnak megfelelő-
en határozott és elrendelte, hogy hazánkban szeptember 1-
én minden évben emlékezzenek meg e napról. 

E felhívásnak és határozatnak megfelelően Magyaror-
szágon a második világháború kitörésének 30. évfordulója 
alkalmából elsőízben kerül megrendezésre a nemzetközi an-
tifasiszta nap. 

Az idei antifasiszta nap politikai tartalmát a világ sok 
részén megmutatkozó neo-fasiszta tendenciák, mindenek-
előtt az NSZK-ban, az újnáci NPD keretében jelentkező ve-
szély elleni harc, valamint a háborús bűntettek elévülhetet-
lenségéért folyó küzdelem adja meg. Ez utóbbinak künönös 
jelentőséget ad, hogy ez év december 31-én az NSZK-ban 
elévülés ürügyén meg akarják szüntetni a náci háborús bűn-
tettek üldözését. 

Az NSZK részéről már történt erre kísérlet 1965-ben, 
de akkor a nemzetközi közvélemény határozott fellépése 
nyomán a nyugatnémet hatóságok az elévülés idejét 1969. 
december 31-ig meghosszabbították. Megtagadták azonban 
annak kimondását, hogy a háborús bűntettek vonatkozásá-
ban az elévülés nem alkalmazható. 

Tény viszont az, hogy a második világháború után 
több mint két évtizeddel a háborús bűncselekményeket el-
követők jelentős része a büntető igazságszolgáltatás alól 
még kivonta magát. 

Hazánk a második világháborút követően a nürnbergi 
nemzetközi bíróság 1945. augusztus 8-án kelt statútumában, 
valamint az Egyesült Nemzetek Szervezete különböző hatá-
rozataiban foglalt elvekkel összhangban mindent elkövetett, 
hogy a felszabadulás utáni első években az ilyen bűncse-
lekményt elkövetők felelősségre vonása minél teljesebb mér-
tékben megtörténjék. 

Népköztársaságunk ma is alapvető kötelességének tart-
ja. hogy az ilyen bűnözőkkel szemben minden eszközzel fel-
lépjen. Ezt támasztja alá az a tény. hogy az utóbbi a évben 
is 31 személyt vontak felelősségre háborús bűntett miatt. 

Emellett igyekszünk minden segítséget megadni — töb-
bek között a Német Szövetségi Köztársaságnak is — az ott 
élő nácik ellen háborús bűncselekmények miatt indított, s 
folyamatban levő büntető eljárások sikeréhez. 

A nemzetközi antifasiszta nap feladata természeteser. 
nemcsak a múlt bűneinek üldözése, hanem olyan nemzetkö-
zi közvélemény kialakításának elősegítése, amely megakadá-
lyozza a nácizmus újjászületését. Határozott fellépést hir-
det a neofasiszta, revansista, militarista erők mai képvi-
selőinek jelentkezése ellen, és a háborús bűnök kérlelhetet-
len megtorlásával éppen ezeket kívánja az emberiség elle-
ni újabb bűnök elkövetésétől visszarettenteni. 

Népünk, amely oly sokat szenvedett a fasizmus népel-
lenes, háborús gaztettei miatt, egy ebmerként sorakozik fel 
az emberiség egységes követelése mellé: soha többé fasiz-
must! 

G. t 
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